
بانک دبیر شورای عالی مناطق آزاد:

ســرویس سیاســی- عبدالرضا 
رحمانی فضلی در حاشــیه نشست ستاد 
اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور 
در جمع خبرنگاران افزود: در جلسه امروز 
گزارشــی از رونــد فعالیت ها و عملکرد 
رسانه های داخل و خارج کشور در حوزه 
اقتصادی ارائه شد که طبق این گزارش ها 
متاسفانه بیش از ۹۰ درصد اطلاعات اخبار 
و تبلیغات رســانه های خارجی در ابعاد 
منفی اقتصادی کشــور بــا قصد تهییج و 
تحریک مردم و غیرکارشناسی بوده است.
وی با بیان اینکه ۵۰ درصد از اخبار 
و مطالب در رســانه داخل غیرکارشناسی 
است، گفت: این در حالی است که رسانه ها 
باید شــرایط حاکم بر کشــور و حاکم بر 

اقتصاد جهانی را در نظر داشته باشند.
وزیر کشور خاطرنشــان کرد: سه 
پدیده در حوزه اقتصاد تاثیر بسیار بالایی 

دارد که یکی از آنها رکود جهانی است.
رحمانــی فضلی تحریــم را یکی 
دیگر از عوامل تاثیرگذار بر اقتصاد کشور 
عنوان کرد و افزود: دشمنان ما با تحریم، به 
صورت هدفمند و هوشــمند جریانات و 
روزنه های فعالیت های اقتصادی و تولیدی 

ما را نشانه گرفتند.

وی بــا بیان اینکه بیش از دو ســال 
است مقابل این تحریم ها با مقاومت خوب 
مردم و مسئولان مواجه هستیم، گفت: آنان 
انتظار داشتند نتیجه تحریم ها را ظرف سه 
تا ۶ ماه در اغتشاشــات داخلی ببینند که به 
آرزوی خود نرسیدند و مردم ثابت کردند 
در دفاع از امنیت و اســتقلال کشورشان 

مصمم هستند.
رحمانــی فضلی بــا تاکید بر اینکه 
نمی توان مشکلات و نارسایی های ناشی 
از این تحریم هــا را نادیده گرفت، اظهار 
داشــت: نادیده گرفتن تحریم به معنای 
انفعال و سســتی نیست بلکه باید بیشتر 
کار و همدلــی کرد که نتیجه این همدلی 
در حــوزه اقتصادی و تجاری در کشــور 

مشهود است.
وزیر کشور گفت: در نشست امروز  
با وجود همه فراز و فرودها و اشــکالات 
و ضعف ها روند فعالیت های اقتصادی در 

این نشست مثبت ارزیابی شد.
رحمانی فضلــی تاکید کرد: برخی 
نگرانی هــا در زمینه کالاهای اولیه برخی 
کارخانجات مثل قطعات یدکی لاستیک و 
سایر موضوعات مطرح شد. در خصوص 
خیلی از کالاها نگرانی خاصی در جلســه 

مطرح نشد.
وی گفت: قرار شــد با آزادسازی و 
ترخیص کالاها بتوان بخشــی زیادی از 
نگرانی هــا را رفع کرد. همچنین در حوزه 
قاچاق سوخت توافق خوبی بین وزارت 
نفت، کشــور و صنعت معدن و تجارت 
انجام شد تا مســیر قاچاق سوخت را به 
مســیر قانونی تبدیل کنیم و مردم منطقه 

بتوانند از آن استفاده کنند.  
وزیر کشــور یادآور شد: در حوزه 
واردات کالا از مرزهــای غربی و جنوبی 
که بعضاً از آن تحــت عنوان کولبری یاد 
می شود، مشکلات و خواسته هایی بود که 
قبل از تحریم برای ساماندهی این موضوع  
با پیگیری های وزارت کشــور و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به توافق بســیار 
خوبی رسیده بودیم اما با تحریم واردات 
۱۵۰۰ کالا فقط ممنوع و مقرر شد بیش از 

۱۰۰ کالا را از این طریق وارد کنیم.
رحمانی فضلی اضافه کرد: این امر 
مستلزم برخی هماهنگی ها و مصوبات در 
دولــت و اصلاح برخی قوانین بود که این 
موضوع هم انجام شــد و امروز نخستین 
محموله هــا به بازارچه هــای مرزی وارد 
شــده است که امیدواریم شرایط مرزها و 

مردم مناطق مرزی بهتر شود.
وزیر کشور به رسانه ها توصیه کرد 
تا ضمن پرداختن به مطالبات مردم و دیدن 
ضعف ها و مشکلات، تسلیم فضاسازی 

۹۰ درصدی رسانه های غربی نشوند.
رییس شورای امنیت کشور همچنین 
دربــاره درگیری دو کشــور جمهوری 
آذربایجان و ارمنستان در منطقه قره باغ و 
تاثیــرات آن در مناطق مرزی ایران گفت: 
تامیــن امنیت داخلــی از مناطق مرزی تا 
دورتریــن نقطه کشــور اولویت اصلی 
ماست. نیروهای مسلح و ناجا به صورت 
مســتمر و دقیق مرزهــا را تحت کنترل و 

نظارت دارند. به کشورهای همجوار هم 
توصیــه کردیم و تذکر دادیم به هیچ وجه 
امنیــت مناطق مرزی ما را دچار خدشــه 

نکنند.
وی افــزود: امیدواریــم با رعایت 
قوانیــن و مقــررات در اجــرای قوانین 
بین المللــی یعنی احترام بــه حاکمیت 
کشــورها را مدنظر داشــته باشند تا این 

مساله حل شود.
به همسایگان شمالی تذکر دادیم

رحمانی فضلی افزود: امیدواریم با 
دقت و با اســتقرار بسیار قوی و مناسب و 
رصد خوبی در مناطق مرزی در آن مناطق 

دچار هیچ خللی از حیث امنیتی نشویم.
رییس شورای امنیت کشور درعین 
حــال گفت: هرچند برخــی گلوله ها به 
صــورت خمپاره ای به مناطقــی از ایران 
اصابت کرده است اما به آنان تذکر دادیم و 
اگر این روند ادامه پیدا کند بار دیگر تذکر 
جدی تر خواهیم داد. با این همه امیدواریم 

هیچ حادثه ای اتفاق نیفتد.
وزیر کشــور با قدردانــی از مردم 
منطقه گفت: از مردم خوب مناطق مرزی 
و شــمالی بــه ویــژه آذری زبان ها بابت 
همراهی و همدلی شان در تقویت و حفظ 
امنیت داخلی کشور و در ابراز احساسات 
و عواطف شــان تشکر می کنم که خیلی 
عاقلانه و منطقی و از شــعور بالا برخورد 

کردند.
وی اظهار داشت: در آغاز این اتفاقات 
برخی رسانه های غربی با تهییج و تحریک 
احساسات مردم خواستند اقداماتی انجام 
دهند و در کشور ناامنی ایجاد کند اما مردم 
آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، اردبیل 
و زنجان در حفظ و تقویت امنیت تلاش 
کردند و استانداران و نمایندگان ولی فقیه 
در این استان ها هم موضع گیری و همراهی 

خوبی داشتند. 

وزیر کشور: 

جمهوری آذربایجان و ارمنستان به قوانین بین المللی 
احترام بگذارند

وزیر کشور گفت: جمهوری آذربایجان و ارمنستان اجرای قوانین بین المللی یعنی احترام به حاکمیت کشورها را مدنظر داشته باشند
 تا موضوع قره باغ حل شود. 

مجید آذرپی 

قصد بازگشت 

پرداخت نشده است

کاندیدای زن 

انتخابات ۱۴۰۰

تعدد مراکز قانونگذاری 

تأثیری ندارد 

پشت پرده عذرخواهی 

"کیمیا کورس" وکیل مجید آذرپی از آزادی مشروط او تا پایان مدت حبس شش 
ســال و شــش ماه خبر داد. کیمیا کورس، وکیل "مجید آذرپی" درباره آزادی مشروط 
موکل خود اظهار داشــت: حکم شــش سال و شش ماه حبس آقای آذرپی توسط شعبه 
۲۸ دادگاه بدوی صادر شده بود که در دادگاه تجدیدنظرعیناً تایید شد. موکلم بازداشت 
موقت هشت ماهه ای نیز در سال ۹۴ داشتند و بعد از آن در تاریخ ۲۱ مرداد ماه ۹۷ برای 
اجرای حکم به اوین رفتند و از این تاریخ روزشــمار حکم ایشان شروع شد و تا لحظه 
آزادی بالغ بر ۳۶ ماه را کامل در حبس گذراندند. وی افزود: از اردیبهشت ماه سال جاری 
درخواســت آزادی مشــروط آقای آذرپی را از طریق قوه قضاییه و دفتر معاون دادستان 
تهران پیگیری و ثبت کردیم که بعد از طی شدن مراحل، مساعدت قوه قضاییه در راستای 
آزادی مشروط مفید واقع شد و بعد از پنج ماه جواب نهایی که موافقت دادستان، دادیار 
و دادگاه صادرکننده حکم قطعی بود، در نهایت حکم آزادی مشروط برای آذرپی صادر 
شــد. کورس با بیان اینکه آقای آذرپی آزاد شد ه، تاکید کرد: این آزادی مشروط تا پایان 

حکم موکلم ادامه خواهد داشت.

چهره سیاســی اصلاح طلب درباره گمانه زنی ها مبنی بر اینکه با خاتمی درباره 
حضور در انتخابات ۱۴۰۰ مذاکره ای شــده یا خیر؟ اشــاره کرد: در این باره چیزی 
نشــنیده ام؛ شــخص آقای خاتمی پاســخ این گمانه زنی ها را قبلا داده اند و در قالب 
یک ویدیویی گفتند که قصد بازگشــت به قدرت را ندارند. »حســین نورانی نژاد«، 
چهره سیاســی اصلاح طلب، در این باره که بسیاری به ویژه اصولگرایان، محمدجواد 
ظریــف را به عنوان کاندیدای اصلاح طلبــان مطرح می کنند، گفت: این گمانه زنی ها 
اتفاقی طبیعی اســت که در آســتانه هر انتخاباتی شکل می گیرد، بدین گونه که برخی 
گمانه زنی و گمانه زنی های خود را به عنوان خبر، منتشــر می کنند یا بخشی نیز جنگ 
روانی یک جریان علیه جریان دیگر در قالب خبرسازی است تا از آن فیدبک دریافت 
کند یا ممکن اســت یک جریان برای جریان مقابل کاندیداتراشی کند یا اینکه تلاش 
می کند، کاندیدایی را بســوزاند. او افزود: این گمانه زنی ها جزو بحث هایی نیست که 
بتوان به عنوان اخبار قطعی روی آن تکیه کرد، بلکه بیشتر از منظر گمانه زنی، شایعات 

و بحث های جنگ روانی در آستانه انتخابات باید به آن ها نگاه کرد.

رئیس ســازمان قضایی نیرو های مسلح از انجام مراحل تخصصی بررسی ها در 
مورد سقوط هواپیمای اوکراینی خبر داد. حجت الاسلام بهرامی رئیس سازمان قضایی 
نیرو های مسلح در جلسه شورای عالی قوه قضاییه از انجام مراحل تخصصی بررسی ها 
در مورد سقوط هواپیمای اوکراینی خبر داد و گفت: سازمان قضایی نیرو های مسلح 
برای بررســی دقیق تر پرونده، اقدام به شبیه ســازی حادثه نیز کرده است. وی افزود: 
آنچه در حال حاضر لازم است به صورت جدی از سوی دولت پیگیری و اجرا شود، 
موضوع پرداخت غرامت به خانواده های حادثه دیده اســت که با وجود پیگیری های 
این سازمان هنوز محقق نشده است. رئیس قوه قضائیه نیز با تقدیر از اقدامات سازمان 
قضایی نیرو های مســلح در پیگیری پرونده ســقوط هواپیمای اوکراینی، تبیین دقیق 
ابعاد و زوایای حقوقی مســأله برای خانواده های جانباختگان در این سانحه هوایی را 
در اطمینان بخشی به آن ها نسبت به تلاش دستگاه قضا برای پیگیری حقوقشان مؤثر 
دانســت و نسبت به پیگیری موضوع پرداخت غرامت به خانواده های آسیب دیده در 

جلسه مسئولان عالی قوا تأکید کرد.

مرتضی طلایی در واکنش به کاندیداتوری سیاستمداران زن در انتخابات ریاست 
جمهوری، یادآور شد: اگر مشکل قانونی آن حل شود اصولگرایان می توانند کاندیدای 
زن هم معرفی کنند. اصولگرایان ظرفیت های خوبی در حوزه بانوان دارند که می توانند 
معرفی کنند. اما ابتدا باید مسئله قانونی آن حل شود. طلایی اظهار کرد:، اما موضوع این 
است که باید دید یک مدیر با چه ویژگی هایی باید در مسند مدیریت کشور قرار گیرد. 
من دیدم این روز ها بحث کاندیدای نظامی و غیر نظامی و ... هم مطرح می شــود، اما 
موضوع این است که ما امروز یک دولت کارآمد و مدیری مقتدر و تصمیم گیر شجاع 
و پاکدســت نیاز داریم تا وقتی روی کار آمد بایســتد و برای مردم کار کند. حالا اینکه 
زن باشــد یا مرد، نظامی باشــد یا غیرنظامی همه فرع است. وی تصریح کرد: بنابراین 
شورای نگهبان باید دقت کند و کسانی را تایید کند که این ویژگی ها را داشته باشند و 
مصلحت اندیشی خود را بر این مبنا قرار دهد. مشکلات کشور این گونه حل می شود.

محمدرضا عارف رئیس فراکسیون امید مجلس دهم در بخشی از ویدئویی که 
گفت وگوی وی با خبرنگاران بوده و به تازگی منتشر شده، درباره حضور در انتخابات 
۱۴۰۰ گفت: من اگر باید بیایم میدان راحت می آیم و اگر نباید بیایم تا براساس خرد 
جمعی شخص بهتری بیاید، نمی آیم. رئیس فراکسیون امید در مجلس دهم در این  باره 
افزود: من همیشــه در ذهنم این بوده که اگر فردی مناسب تر از خودم پیدا کردم، کنار  
بکشــم ؛ بنابراین من از حالا نمی توانم بگویم که برای ۹ ماه دیگر چه کار می خواهم 
بکنم. من برای خودم در هر دوره از انتخابات یک راهبردی را مشــخص کرده ام و به 
نظرم مهمترین راهبرد همه جریان های سیاســی کشــور برای انتخابات آتی ریاست 
جمهوری مسئله مشارکت در انتخابات است. اگر خدای ناکرده مشارکت ۴۰ درصدی 
در انتخابات مجلس به طور مثال به ۳۷ درصد برســد، برای کشــور فاجعه است. وی 
ادامه داد: بنابراین راهبردی که من شــخصا در نظر دارم حضور مردم اســت و پس از 
آن حضور جدی اصلاح طلبان در انتخابات اســت. البته برای اصلاح طلبان انتخابات 
شــورا ها از اهمیت بالایی برخوردار است و کمتر از ریاست جمهوری نیست. در این 
مسیر اگر من باید به میدان بیایم راحت به میدان می آیم و اگر هم نباید بیایم بر اساس 

خرد جمعی عمل خواهم کرد.

اسحاق جهانگیری در جلسه بررسی راهکار های اجرای سیاست های کلی نظام 
قانونگذاری که به ریاســت وی برگزار شــد، تعدد مراجع قانونگذاری در کشــور و 
مشخص نبودن حدود اختیارات قوا را از جمله ایرادات موجود در اداره کشور برشمرد 
و اظهار داشــت: با اتکاء به سیاســت های کلی نظام قانونگذاری ابلاغی از سوی مقام 
معظم رهبری، می توان بخش زیادی از این ایرادات را برطرف کرد. معاون اول رییس 
جمهوری با تاکید بر اینکه باید وظایف، تکالیف و حدود اختیارات قوا، دســتگاه ها 
و نهاد های مختلف به شــکل دقیق و روشــن مشخص باشد، افزود: همانطور که امور 
اجرایی کشــور باید در حیطه وظایف و اختیارات دولت باشــد، قانونگذاری نیز در 
حقیقت وظیفه اصلی مجلس شــورای اســلامی اســت، اما امروز شاهد تعدد مراکز 
قانونگذاری در کشــور هســتیم و حتی برخی از شــورا های عالی نیز قانون تصویب 

می کنند.

رئیس ستاد مبارزه با کرونا استان تهران گفت: باید محدودیت های جدی تری با زمان 
طولانی تری اعِمال شود، بنابراین پیشنهاد ما دو هفته اعِمال محدودیت است، با توجه به 
میزان نهفتگی ویروس زیر دو هفته محدودیت تأثیرگذاری ندارد. وی همچنین در خصوص 
وضعیت بحرانی اســتان تهران نیز یادآور شــد: ما در کمتر از ده روز میزان فوتی و ابتلا و 
بستری مان به اندازه سه تاچهار هفته در پیک دوم بوده، بنابراین رابطه مستقیمی به میزان 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی و ابتلا وجود داشته، در بهترین شرایط تهران حدود ۵۵ درصد 
امان فاصله گذاری در مراکز پر تراکم مثل مترو وجود دارد، لذا معتقدیم باید محدودیت های 
جدی تری با زمان طولانی تری اعِمال شود، بنابراین پیشنهاد ما دو هفته اعِمال محدودیت 
است، با توجه به میزان نهفتگی ویروس زیر دو هفته محدودیت تأثیرگذاری ندارد، بنابراین 
پیشنهاد می کنیم این دو هفته استمرار یابد، باتوجه به شرایط هم مسؤلان باید همراهی کنند، 
دورکاری همچنان جزو پیشــنهادهای اصلی ماســت، چون سفر را کم می کنیم، فشار بر 

حمل ونقل عمومی کم می شود و ظرفیت کارکنان و تجمع کاهش می یابد.

عباس عبدی در روزنامه اعتماد نوشت: عذرخواهی بلافاصله صورت نگرفت، بلکه 
مقاومت شد و روز بعدش صورت گرفت. مهم تر اینکه پس از انتشار اجازه داده نشد، در بیان 
عذرخواهی آن قدر تاخیر شود که ابتدا در روزنامه کیهان منتشر شود، بلکه در فضای عمومی 
منتشر شد. پس فشار برای عذرخواهی بسیار زیاد بوده است. تعرض به آیت الله سیستانی 
عوارض سیاسی در رابطه دو کشور ایجاد می کرد. از آنجا که در داخل کشور هر چه می خواهند 
علیه هر کسی می گویند و به هیچ وجه مواخذه نمی شوند، در اظهار نظر غیر محتاط شدند و به 
جایی پرداختند که مجاز نبودند. این از عوارض مصونیت های ویژه است که برخی افراد دارند.

اخبار ویژه ...
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اتهام قاچاق کالا از مناطق آزاد به 
صورت هدایت شده مطرح می شود

ســرویس سیاســی- یکــی از 
کلیشــه هایی که گاهی درباره مناطق آزاد 
مطرح می شــود، اتهام تبدیل شــدن این 
مناطق بــه دروازه واردات و حتی قاچاق 
کالاست، آن هم در حالی که آمار صادرات 
و واردات کالا از این مناطق در طول هفت 
سال گذشته چیز دیگری را نشان می دهد 
و تراز تجاری مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
کشور با فاصله بســیار زیادی مثبت بوده 

است.
بانــک در گفت وگویی مشــروح 
پاسخگوی بسیاری از پرسش های مطرح 
شده در رسانه ها درباره عملکرد مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی بود. وی یادآور شد، کشور 
۸۶۰۰ کیلومتر مــرز دارد که کمتر از ۳۰۰ 
کیلومتــر آن مربوط به مناطق آزاد اســت. 
اگــر فردی بخواهد کالایــی را به صورت 
غیرقانونی وارد کشــور کنــد، آن را از این 
۳۰۰ کیلومتــر مــرز وارد می کند که بر آن 
نظارت زیادی صورت می گیرد یا از دیگر 
مرزها؟ آن ۸۳۰۰ کیلومتر مرز آزاد اســت، 

نه این ۳۰۰ کیلومتر.
کلیشــه ای کــه مدت هاســت 
دربــاره مناطق آزاد در کشــور ما 
وجود دارد، این اســت که برخی از 
عامه مردم و مســئولان، این مناطق 
را دروازه واردات و حتی قاچاق کالا 
می دانند. این در حالی است که تراز 
تجاری مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
در هفت سال گذشته تقریباً مثبت ۹۰ 
میلیارد دلار بوده است. آن کلیشه از 

کجا می آید؟
خوشبختانه در ســال های اخیر این 
موضوع کمتر مطرح می شود. امکان انجام 
قاچاق در مناطق آزاد تقریباً ناممکن است. 
البته ممکن اســت برخی اقدامات خلاف 
رویه های عمومی باشد و تخلف هایی هم 
انجام شــود؛ اما اینکه در مناطق آزاد یک 
نظام هماهنــگ نقل وانتقال غیرقانونی در 
مــورد کالا و فعالیت هــای تجاری ایجاد 
شده باشد، درست نیســت. این موضوع 
را عملکــرد مناطق آزاد نیز این را نشــان 
می دهد. عموماً این نوع اطلاع رســانی و 
انتقال مطالب نادرســت از ســوی برخی 
دستگاه ها و رسانه ها و به صورت هدایت 
شــده انجام می شود. اشــخاصی که این 
موضوع هــا را مطــرح می کنند به صورت 
کارشناســی و تخصصی با مساله برخورد 
نمی کننــد و از ابعاد آن نیز آگاه نیســتند و 
اخباری را منتشــر می کنند که ضرر آن به 

اقتصاد کشور وارد می شود.

کمتر از ۳.۵ درصد مرزهای 
کشور مربوط به مناطق آزاد است

بــرای اینکه بدانیم چــرا قاچاق در 
مناطــق آزاد به صــورت گســترده انجام 
نمی شــود، باید چند مورد را در نظر قرار 
داد. نخســت اینکه در مناطق آزاد نیروی 
انتظامی، قوه قضائیه و دستگاه های بازرسی 
مستقرند و سیستم اداری آن منطقه آزاد نیز 
مســتقر اســت که یک نظام کامل قانونی 
و مقررات مشــخص بــرای فعالیت های 

تجاری دارد.
کشور ما ۸۶۰۰ کیلومتر مرز دارد که 
کمتــر از ۳۰۰ کیلومتر آن مربوط به مناطق 
آزاد اســت. اگر فردی بخواهد کالایی را 
به صورت غیرقانونی وارد کشــور کند، آن 
را از این ۳۰۰ کیلومتر مرز وارد می کند که 
این همه بر آن نظارت می شــود یا از دیگر 
مرزها؟ آن ۸۳۰۰ کیلومتر مرز آزاد اســت، 
نه این ۳۰۰ کیلومتر. اتفاقاً این ۳۰۰ کیلومتر 

مقررات کامل خود را دارد.
از زمانــی که در دبیرخانه شــورای 
عالی مناطق آزاد مسئولیت پذیرفتم، چند 
کار مهم انجام شــد تا اطمینان بیشــتری 
ایجاد شود که قاچاق گسترده و نظام یافته 

در مناطق آزاد نمی تواند انجام شده باشد.
مــا یک پنجره واحد ایجاد کردیم که 
همه روال ها، شــیوه نامه ها و فعالیت های 
مناطق آزاد در چارچوب این پنجره واحد 
انجــام می شــود. از جمله ایــن اقدامات 
ایجــاد نظام یکپارچــه گمرکی در مناطق 
آزاد اســت. یکی از بخش های مهم پنجره 
واحد، اســتقرار پنجره واحــد گمرک با 
ضوابط و مقرراتی است که در مناطق آزاد 
اعمال می شــود. پنجره واحد ما متصل به 
پنجره واحد گمرک کشــور است و همه 
اطلاعاتی که ما دریافت می کنیم، به صورت 

سیســتماتیک به سامانه یکپارچه گمرکی 
کشور نیز وارد می شود.

اقدام دیگر این بود که ورود کالا برای 
مصرف داخلی طبقه بندی و سهمیه بندی 
شــد. این موضوع را نیــز در چارچوب 
کمیتــه ای کــه از وزارت صمت، وزارت 
جهاد کشــاورزی، گمرک و شورای عالی 
مناطق آزاد تشــکیل می شــود، مشخص 
می کنیم که چه نــوع کالایی به چه اندازه 
می تواند وارد شــود. بنابرایــن کالاهای 
مختلف براساس ســهمیه های مشخص 

وارد مناطق آزاد می شود.
کار دیگر مربوط به ثبت ســفارش 
اســت. از نظر قانــون، در مناطق آزاد ثبت 
ســفارش لازم نیســت و ورود کالا به هر 
شــکلی از این موضوع معاف اســت. با 
این حال به علت شــرایط خاصی که پس 
از افزایــش نــرخ ارز پیش آمد، ما تصمیم 
گرفتیــم در این زمینه نیــز همکاری کنیم 
تــا راه نفــوذ برای اتفاقــات نامطلوبی را 
بگیریم که ممکن اســت در سیستم ارزی 
ایجاد شــود. یک نظام ثبت ســفارش در 
مناطق آزاد براساس قوانین و مقررات این 
مناطق راه اندازی کردیم که هر کالایی وارد 
می شود، ثبت سفارش می شود، اما سهولت 
دارد و بــرای واردکننــده ایجاد نگرانی و 

مشکل نمی کند.
منطقــه آزاد یعنی منطقه ای که در آن 
همه فعالان اقتصــادی بتوانند به صورت 
یکســان و به صورت مساوی از مجوزها و 
مشــوق ها استفاده کنند. اگر قرار باشد این 
مشوق ها و مجوزها به عناصر خاصی داده 
شــود، دیگر منطقه آزاد از کارکرد اصلی 
خود خارج می شــود. بنــده به عنوان دبیر 
شــورای عالی مناطق آزاد بــه هیچ وجه 
نمی توانم بپذیرم که یک عده از آن منفعت 
ببرند و عده زیادی نفعی از آن نبرند. قاچاق 

از همین نمونه است و باعث می شود عده 
اندکی از آن سود کنند.

اینکــه اکنون در مناطق آزاد کشــور 
فعالیت اقتصادی جاری اســت، نشــان  
می دهــد یک روال یکســان بــرای همه 
کسانی که طرف ما هستند ایجاد شده و به 
ما اعتماد کرده اند. می توانیم مطمئن باشیم 
کــه در مناطق آزاد تخلفــی درباره قاچاق 
کالا به صورت نظام یافته و گســترده اصلًا 

وجود ندارد.
در طول هفت سال گذشته، ۱۳۶ 
میلیــارد دلار صادرات غیرنفتی از 
مبدأ مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی 
بوده اســت. آیا آماری دارید که چه 
میزان از این عدد مربوط به تولیدات 
انجام شــده در هفــت منطقه آزاد 

کشور است؟
مجموع مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
کمتر از نیم درصد خاک کشــور را تشکیل 
می دهد. در هفت سال گذشته ۱۳۶ میلیارد 
دلار صادرات غیرنفتی از مبدأ مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی انجام شده است. سال ۱۳۹۲ 
مناطق آزاد، فقط ۱۹۰ میلیون دلار صادرات 
داشتند، اما در ســال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ بیش 
از یک میلیــارد دلار صادرات به خارج از 
کشور از مبدأ مناطق آزاد انجام شده است. 
همه آنچه کــه از مناطق آزاد و ویژه صادر 
می شود، تولیدی اســت. بخش اندکی از 
تولیدات مناطق آزاد در داخل خود منطقه 
مصرف شده، بخش عمده ای از آن به خارج 
از کشور صادر و بخشی نیز به داخل کشور 
صادر می شــود. زیرا تولیدات ما نیازهای 

داخلی کشور را نیز تأمین می کند.
البته ناگفته نماند به جز ۱۳۶ میلیارد 
دلار صادرات به خارج از کشور، تقریباً ۳۷ 
میلیــارد دلار نیز صادرات از مناطق آزاد و 
ویژه به ســرزمین اصلی انجام شده است. 
در مجمــوع چیزی حدود ۴۵ میلیارد دلار 
واردات مناطق آزاد و ویژه بوده است. این 
نشان می دهد از ظرفیت قانونی مناطق آزاد 
و ویژه بــرای اهداف کلان نظام اقتصادی 

به خوبی استفاده شده است.
البته مــا به این حد قانع نیســتیم و 
معتقدیم مناطــق آزاد و ویژه باید بیش از 
این در اقتصاد کشور نقش داشته باشند. با 
این حال بیش از ۴۰ درصد صادرات کشور 
را این مناطق تشکیل می دهند که لازم است 
بیش از این درباره آن صحبت شود. اجازه 
ندهیم عده ای که اطلاعاتشان محدود است 
یا مغرضانه ســخن می گویند، حرف هایی 

مطرح کنند که واقعیت ندارد.

مرتضی بانک دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی می گوید، این مناطق بیش از ۴۰ درصد صادرات کشور را انجام می دهند و قاچاق گسترده کالا از راه این 
مناطق حرفی بی اساس است. در واقع انتقال مطالب نادرست از سوی برخی دستگاه ها و رسانه ها، به صورت هدایت شده مطرح می شود. 

ســرویس سیاسی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: همراستا با اصلاح 
ساختار بودجه در دولت و مجلس باید مشکلات موجود برای توسعه دولت الکترونیک 
هم رفع شود زیرا ابزار شفاف سازی، ارتقای فناوری است. »محمدجواد آذری جهرمی« 
با اشاره به لزوم توسعه دولت الکترونیک به عنوان یکی از زیرساخت های اصلاح ساختار 
بودجه و ایجاد شفافیت گفت: هدف اصلی توسعه دولت الکترونیک افزایش بهره وری، 
ایجاد شــفافیت و مقابله با فساد اســت.وی تصریح کرد: اگر دولت الکترونیک موجب 
اصلاح فرایندها در کشــور نشــود و ســاختارهای جاری هم به سمت بهبود بهره وری 
پیش نروند، جز ایجاد هزینه بر دولت و کشور هیچ گونه فایده دیگری نخواهند داشت.
آذری جهرمی تاکید کرد: یکی از مشکلات در ساختار مقررات گذاری فعلی این است که 
دولت الکترونیک به عنوان یک ابزار، توسعه داده می شود و به آن به شکل یک هدف نهایی 
نگاه نمی شود.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: به طور مثال شاخص هایی برای 
کاهش ۱۲ و نیم درصدی مراجعات مردمی به دستگاه های دولتی وجود دارد اما اهداف 
در این مســیر به طور دقیق مشــخص نشده اند یعنی اینکه کاهش مراجعات مردمی چه 
میزان روی کاهش آلودگی هوا تاثیرگذار است یا چه میزان شاخص ادراک فساد را بهبود 
می بخشد. وی اظهار کرد: براین اساس مقرر شده، وزارت ارتباطات و فناوری جلساتی 
با کمیته  فناوری اطلاعات، دولت الکترونیک و دیجیتال کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
برگزار و روی موضوع توســعه دولت الکترونیک و ایجاد شفافیت بررسی های لازم را 
انجام دهد. آذری جهرمی بیان کرد: همراســتا با ایجاد اصلاح ســاختار بودجه در دولت 
و مجلس باید مشــکلات موجود برای توسعه دولت الکترونیک هم رفع شود زیرا ابزار 

شفاف سازی، ارتقای فناوری است.

سرویس سیاسی- دبیر کمیته امنیتی اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مقابله با کرونا 
گفت: نحوه جریمه متخلفان در رعایت پروتکل های بهداشــتی، با تصمیم ســتاد ملی 
مقابله با کرونا تعیین می شود.  حسین ذوالفقاری در سی و هفتمین نشست کمیته امنیتی، 
اجتماعی و انتظامی گفت: کرونا بیماری است که هنوز در کشور قربانی می گیرد و رعایت 
پروتکل ها و اصول بهداشتی تنها راهکار شناخته شده برای مهار این بیماری است.وی 
ادامه داد: در ایام منتهی به اربعین انتظار داریم مردم عزیز کشورمان با توجه بیشتر به مسائل 
بهداشتی، مانع از شیوع بیشتر این بیماری شوند.رییس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی 
ســتاد ملی مدیریت بیماری کرونا با تاکید بر اینکه طبق گزارش های وزارت بهداشت، 
میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور کاهش یافته است، گفت: طبق آمار دقیق 
وزارت بهداشــت، از ۸۰ درصد رعایت اصول بهداشــتی به رقمی در حدود ۶۰ درصد 
رســیده ایم. وی با نگران کننده خواندن این کاهش آمار خاطرنشــان کرد: باید برای این 
مساله تدبیر جدی داشته باشیم. ذوالفقاری تصریح کرد: کار ما در این کمیته هم فکری و 
رســیدن به راهبردی کارامد در مهار این بیماری است و برای همین باید بتوانیم بهترین 
تصمیمات ممکن را در خصوص مدیریت بیماری کرونا در کشور بگیریم.معاون وزیر 
کشــور، موضوع جریمه شــدن افرادی که حاضر به رعایت اصول بهداشتی نیستند را از 
جمله موارد دستور کار نشست امروز عنوان کرد و گفت: مقرر شد، تصمیمات نهایی در 
خصوص افرادی که بیمار هستند اما اصول بهداشتی را عمدا رعایت نمی کنند،  از سوی 
ستاد ملی مدیریت کرونا گرفته شود.ذوالفقاری تاکید کرد: باید افراد را مجاب به رعایت 

اصول بهداشتی کنیم و مساله جریمه را به عنوان گزینه آخر در نظر بگیریم.

ســرویس سیاسی- نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی گفت: رویکرد 
رییس محوری رییس مجلس با کمال تاسف بدتر شده است و رویه رییس مجلس دهم را 

رییس فعلی با شدت بیشتر دنبال می کند. 
محمود احمدی بیغش با اشاره به طرح اصلاح ساختار مجلس، گفت: این طرح پیش 
از آغاز این مجلس مطرح بود اما مســائلی دســت به دست هم داد که این طرح فراموش و 
خاموش شود.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی یادآور 
شد: امروز می بینیم رویکرد رییس محوری رییس مجلس با کمال تاسف بدتر شده است؛ 
رویه ای که رییس مجلس دهم داشــت را رییس فعلی با شدت بیشتر دنبال می کند. دهها 
پیامک و تلفن روزانه از مردم دریافت می کنیم که خواستار در دستور کار قرار دادن سوالات 
و اســتیضاح ها هســتند ولی این اتفاق نمی افتد برای مثال چندی است که استیضاح وزیر 
کشور را دنبال می کنیم ولی پیگیری نمی شود.  احمدی بیغش خاطر نشان کرد: تحقیق و 
تفحص ها در این چند سال نشان داده که هیچ سودی برای مردم ندارد بعضی ها آن را وسیله 
تســویه حســاب های شخصی خود با آن مجموعه قرار می دهند این موضوع فقط هزینه 

روی دوش مردم و مجلس می گذارد و هیچ خیری برای مردم ندارد. 
نماینده شازند در مجلس یازدهم تاکید کرد: در مجلس دهم، بیش از ۳۰۰ تحقیق و 
تفحص با هزینه ۵۰ میلیارد تومانی انجام شده است که در کمال تاسف فقط دو تحقیق و 
تفحص به قوه قضاییه ارسال شده که چیزی از آن بیرون نیامد.وی اظهار داشت: همه این 
تحقیق و تفحص ها انگیزه خدایی و کمک به مردم ندارد البته برخی از آنها نیز واقعا اجتناب 
ناپذیر هستند. رییس مجلس باید از جایگاه نماینده و مجلس دفاع کند ولی رییس مجلس 
فعلی در این وادی ها نیست و نماینده وقتی وزارت خانه ای توجه نمی کند ناچار می شود 

به سراغ تحقیق و تفحص رود.

آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: 

مشکلات توسعه دولت الکترونیک 
باید رفع شود

 دبیر کمیته امنیتی اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مقابله با کرونا:

 نحوه جریمه متخلفان کرونا با 
تصمیم ستاد تعیین می شود

 بیغش نماینده مجلس :

 رییس محوری در مجلس یازدهم 
بیش از گذشته است

سیاسی


